
Tisztelt Kollégák! 

Kedves Diákjaink! 

Tisztelt Vendégeink! 

  

Immár 27. alkalommal köszönthetem a Történelemtanárok Országos 

Konferenciájának résztvevőit. Ez a tanácskozásunk az utóbbi évtizedek 

legnagyobb érdeklődését kiváltó történelemtanári rendezvénye. Ezt jelzi, hogy 

két héttel az esemény kezdete előtt le kellett zárni a regisztrációt. 

A példátlan érdeklődést a témaválasztás indokolja.  

A rendszerváltás előtt kötelezően ünneplendő volt a NOSZF. A történelemnek 

ez hivatalos korszakhatára is volt, innen számították a legújabb kort. Mindezt a 

rendszerváltáskor sokan felejteni akarták. 

Igaza van-e a Kádár-rendszerben mondogatott viccnek: „Mi a baj a Nagy 

Októberi Szocialista Forradalommal? Semmi. Csak az, hogy nem volt nagy, nem 

volt októberi, nem volt szocialista és nem volt forradalom”.  

A témát persze nem akarjuk elviccelni. Mi történt száz éve Oroszországban? 

Forradalmak voltak? A februári forradalmat bolsevik puccs követte? Akár már 

az októberi események megnevezése, minősítése is vita tárgya lehet. Bizonyos 

azonban, hogy a bolsevikok hatalomra kerülése alapvető fordulatot hozott. 1917 

következményei meghatározó hatást gyakoroltak az elmúlt évszázadra. Ez 

indokolja, hogy a 100. évfordulón konferenciánk fő témájának ezt választottuk.  

A legfontosabb kérdés számunkra: miképp tanítsuk 1917 oroszországi 

eseményeit az iskolában. Mire hívjuk fel diákjaink figyelmét? S 

megkerülhetetlen az is: mi köze lehet a 21. század emberének ehhez a régi 

történethez? 

A mai napon egy fontos félévezredes évfordulóra is visszatekintünk. Épp 500 

éve kezdődött a reformáció.  Történelemtanárként arról szeretnénk többet 

megtudni, hogyan jelent illetve jelenik meg a protestantizmus a 

tankönyveinkben illetve a történelemtanítás gyakorlatában. 

Hagyomány, hogy a kollégák mellett tanítványaink is itt ülnek közöttünk. Öröm 

számunkra, hogy minden korábbi évnél több diák vesz részt a konferenciánkon. 

Megtisztelő, hogy az érdeklődő nagyközönség is megtiszteli tanácskozásunkat. 

Bízom benne, hogy a résztvevők választ kapnak kérdéseikre a konferencia 

során. S persze azt is remélem, hogy újabb kérdésfelvetéseket, dilemmákat is 

kapunk előadóinktól.  


